
PROTOKÓŁ Nr XLII/2014
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 25 kwietnia 2014 roku

Sesję rozpoczęto o godz. 805, zakończono o godz. 1050. Posiedzenie odbyło się w sali posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                             -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                     -      Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy   -      Bożena Tomaszewska
4. Protokolant                -      Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych list obecności.

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XLII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy obecności stwierdził 
prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 radnych.

Spóźnienia:
• radny Andrzej Sokalski (808),
• radny Stanisław Turowski (915).

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

Do porządku obrad uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XLI Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Obchody Międzynarodowego Dnia Ziemi w Gminie Manowo - XIX Edycja Gminnego Konkursu 

Ekologicznego i stan ochrony środowiska.
2. Sprawozdanie finansowe za 2013 r. z działalności spółki Elektrociepłownia Rosnowo.
3. Informacja z realizacji Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi.
4. Podjęcie uchwały w sprawie:

a) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków dla 
przedsiębiorstwa wodociągowo-kanalizacyjnego PPU „HYDRONIKA” z siedzibą w Koszalinie,

b) wspólnej realizacji inwestycji i przyjęcia od Powiatu Koszalińskiego części zadania 
inwestycyjnego w pasie drogowym drogi powiatowej Nr 3564Z,

c) przyjęcia aktualizacji Programu ochrony środowiska dla Gminy Manowo na lata 2014-2017 z 
perspektywą na lata 2018-2021,

d) przystąpienia do opracowania Strategii Rozwoju Gminy Manowo na lata 2014 – 2020.
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5. Wolne wnioski i informacje.
6. Odpowiedzi na interpelacje.
7. Zakończenie.

Ad. I. 2. Przyjęcie protokołu XLI Sesji Rady Gminy
Protokół XLI sesji przyjęty został 11, przy 2 wstrzymujących się. 

Ad. I. 3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych 
w okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:
� 30 marca byłem na spotkaniu z działkowcami w Rosnowie. Problem miał związek z uchwałą w 
sprawie przekazania mienia Spółce Elektrociepłownia. Sprawa została wyjaśniona, ale jej zakończenie 
wymaga trochę czasu. 
� 4, 11 i 28 kwietnia pełniłem dyżur w UG Manowo.
� 18 kwietnia uczestniczyłem we wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.

Ad. I. 4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
� Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Manowie zgodnie z art. 16a ustawy o pomocy społecznej z 
dnia 12 marca 2014 roku przekazał na moje ręce Ocenę zasobów pomocy społecznej za rok 2013 dla gminy 
Manowo w celu zaakceptowania i przedstawienia Radzie Gminy do dnia 30 kwietnia 2014 roku. W roku 
ubiegłym również otrzymaliśmy taką informację. Przedkładam tę informację Przewodniczącemu Rady Gminy 
i proszę radnych o zapoznanie się z tym dokumentem i wniesienie uwag. 
� Wczoraj podpisałem umowę z Marszałkiem Jakubowskim na dofinansowanie witacza-pomnika w 
Rosnowie. Na ten cel otrzymaliśmy 19.700 zł. Możemy również złożyć wnioski na place zabaw w Rosnowie i 
w Boninie, boiska w Grzybnicy i w Wyszeborzu. Dofinansowanie wynosi 80%.
� Kilka lat temu mieliśmy problem z oczyszczalnią ścieków w Boninie. Pojawił się teraz nowy problem 
w Rosnowie. Operatorem jest Hydronika, a właścicielem spółka gminna. Ta infrastruktura popada w głęboką 
niełaskę – pracuje na granicy możliwości technicznych. W ostatnim okresie dwa razy byłem z radnymi – z p. 
Jamką i p. Sałkiem, a wcześniej z p. prezesem na tej oczyszczalni. Widać postęp, wykonywane są drobne 
prace. Zaniepokoiła nas jedna sprawa – wczoraj jedno z poletek było zapełnione nieczystościami 
przywiezionymi z zewnątrz (i smród). Pracownik powiedział, że to dowozi Bonin. Byłem tym zdziwiony, 
ponieważ Bonin ma swoją oczyszczalnię, a osady są wywożone do Jamna, a nie do Rosnowa. Okazało się, że 
ścieki są dowożone z prywatnych szamb na terenie Rosnowa. Rozmawiałem już na ten temat z prezesem, aby 
kategorycznie zabronić przywożenia ścieków z zewnątrz. To może być jedna z przyczyn tego smrodu. Pytałem
również, dlaczego składują te ścieki bezpośrednio na poletku, na którym osady po cyklu oczyszczania mają 
schnąć i nie wydzielają już wtedy takiego fetoru. Pracownik wyjaśnił, że obawiają się, iż ścieki przywożone są
zagnite. Obawiają się, że takie ścieki wpuszczone do instalacji mogą spowodować upadek biologii, a 
odtworzenie tego jest kosztowne i czasochłonne. Zrobimy wszystko, aby proceder przywożenia ścieków 
zakończyć. 
� Proszę o wskazanie kandydatów spośród radnych do komisji mieszkaniowej. Niebawem zakończymy 
adaptację budynku w Boninie. Niedługo również zakupimy od WAM 3 mieszkania jednopokojowe. 
Chciałbym, aby komisja decydowała o przydziale tych mieszkań. 
� Realizujemy obecnie dwie inwestycje. Na ukończeniu jest adaptacja budynku w Boninie. Realizujemy
również budowę wodociągu w Wyszewie. Przygotowujemy się do budowy drogi powiatowej w Wyszewie. 
Zostały już wycięte drzewa  po jednej stronie drogi, w zamian będą wykonane nowe nasadzenia.
� Z inicjatywy Nadleśnictwa Manowo i dyrektora ZDZ Bonin, w maju posadzimy w Boninie, wzdłuż 
drogi gminnej 145 dębów. 
� Zbliża się pora wykaszania terenów zielonych. Mamy dwóch pracowników, którzy będą się tym 

zajmowali. Proszę sołtysów, którzy mają z tym problem o zgłaszanie potrzeb u p. Wojtyniaka. 
Zostanie ułożony harmonogram wykonywania tych prac w poszczególnych miejscowościach. 
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Ad. I. 5.  Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Informację o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy. Informacja 
stanowi załącznik do protokołu. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: wobec Poczty Polskiej pozostało zadłużenie 8.500 zł?
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: tak, musieliśmy zapłać, aby korzystać z usług.

Wójt: za pośrednictwem Poczty Polskiej wysyłamy dużo mandatów oraz upomnień. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: za śmieci mamy wpływy 233.000 zł, to skąd zadłużenie wobec 
Ekosanu w wys. 35.000 zł?
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: to bieżąca faktura - nie jest zadłużeniem. 

Radny Leszek Kondrat: jaki procent należnych wpływów za śmieci stanowi kwota 233.000 zł?

Wójt: aktualnie jest ponad 90% wpływów. Wpłaty cały czas utrzymują się na tym samym poziomie. 

Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: w planie budżetowym na 2014 rok zaplanowane są wpływy za 
śmieci w kwocie 560.000 zł. 

 
Ad. I. 6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 

Lp. Nr uchwały,
Data uchwały

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji

1. XLI/269/2014
28 marca 2014

zmian w budżecie gminy Manowo na 2014 rok Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie oraz wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego celem 
opublikowania

2. XLI/270/2014
28 marca 2014

uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Manowo  na lata 2014 – 2024

Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie.

3. XLI/271/2014
28 marca 2014

wyodrębnienia funduszu sołeckiego w budżecie 
Gminy Manowo na 2015 rok

Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie.

4. XLI/272/2014
28 marca 2014

zmieniająca uchwałę w sprawie opłaty targowej Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie oraz wystąpiono z wnioskiem do 
Redakcji Dziennika Urzędowego celem 
opublikowania

5. XLI/273/2014
28 marca 2014

przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Manowo w 2014 roku

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego oraz 
wystąpiono z wnioskiem do Redakcji 
Dziennika Urzędowego celem opublikowania

6. XLI/274/2014
28 marca 2014

przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z 
wykonania zadań Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w 2013 roku

Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie.

7. XLI/275/2014
28 marca 2014

przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z 
wykonania zadań „Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014” 
w 2013 roku

Zrealizowana, została przesłana do  RIO w 
Koszalinie.

8. XLI/276/2014
28 marca 2014

zaopiniowania połączenia gmin w celu utworzenia 
stałego okręgu wyborczego na terenie Powiatu 
Koszalińskiego

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego 

9. XLI/277/2014
28 marca 2014

woli przystąpienia do opracowania i wdrażania 
Planu gospodarki niskoemisyjnej

Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego 

10. XLI/278/2014
28 marca 2014

nabycia lokali mieszkalnych Zrealizowana, została przesłana do  do 
Wojewody Zachodniopomorskiego 
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Ad. I.7. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: 4 kwietnia odbyło się posiedzenie Komisji. 
Przedmiotem obrad było zaopiniowanie wykonania budżetu gminy za 2013 rok. Opinia została przekazana na 
piśmie do Komisji Rewizyjnej. Komisja pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu, ale z uwagami. Jest 
kilka spraw, które budzą nasze wątpliwości, dlatego podczas głosowania radni powinni kierować się własną 
analizą. 

Andrzej Sokalski – Przewodniczący komisji Rewizyjnej: prosiliśmy KBiF o przedłożenie nam tej opinii, 
ponieważ jest ona dla nas wartościowym dokumentem podczas rozpatrywania realizacji budżetu za 2013 rok. 
10 kwietnia Komisja Rewizyjna analizowała sprawozdanie z wykonania budżetu oraz sporządziła wniosek o 
udzielenie absolutorium. Wniosek zostanie przedstawiony na sesji absolutoryjnej. 

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania

Radna Joanna Czerwiak: 
� Lustro drogowe na zakręcie w Grzybnicy – zostało skradzione, a jest ono w tym miejscu bardzo 

potrzebne, bo wyjazd z drogi prowadzącej do bloku jest bardzo niebezpieczny.
� Lampa w Grzybniczce – czy będzie zamontowana?

Radny Ryszard Hawraniak:
� Teren wokół kotłowni – czy zostanie uporządkowany?
� Ogrodzenie na placu zabaw w Boninie – jest zniszczone i należałoby je naprawić.

Radna Grażyna Góral:
� Mieszkanie na drogówce – czy sprawa związana z tym lokalem jest już wyjaśniona?
� Proszę o informację dotyczącą dodatkowych lamp w Manowie, o które występowaliśmy (przy 

drogówce na drodze powiatowej oraz przy ŚDS).

Radny Mieczysław Kuźniarski: proszę o rozważenie możliwości postawienia znaku ograniczającego prędkość 
do 30 km/h przy drodze przy Urzędzie Gminy i Gimnazjum.

Radny Andrzej Sokalski:
➢ Na jakim etapie realizacji są postulaty zgłoszone na zebraniu wiejskim w Kretominie?

Radna Daria Stasiak: proszę o wyremontowanie dróg gminnych, głównie tych gdzie były wykonywane prace 
związane z budową wodociągu.

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:
➢ Koło bloku nr 1 w Rosnowie wychodzą szczury ze studzienki.

Radny Daniel Sapilak: 
➢ Proszę o naprawę dróg bitumicznych w Cewlinie.
➢ Proszę o wykonanie w Cewlinie znaków informacyjnych o numerach posesji.

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: mam zaszczyt zaprosić Państwa na majówkę, która odbędzie się w
Cewlinie 2 maja o godz. 14.00.  
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Bogumiła Wasilewska – prezes Zarządu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej: proszę Państwa o pomoc w 
przygotowaniu do sezonu turystycznego Kamiennych Kręgów w Grzybnicy, które planujemy na dzień 17 maja
2014 roku. O godz. 9.30 z Mostowa wyruszamy pieszym rajdem, natomiast porządkowanie zaczniemy o gpdz.
10.30. O godz.12.00 GOK Wyszewo (przy współudziale p. Bogdana Kleina) zaprasza nas na piknik. 

Tadeusz Mikulski – Sołtys Sołectwa Wyszebórz: 
➢ 12 kwietnia w klubie wiejskim w Wyszeborzu odbył się konkurs na najpiękniejsze jajko wielkanocne. 

Konkurs cieszył się dużym powodzeniem.
➢ 17 kwietnia pani Jola Zielińska przygotowała w świetlicy śniadanie Wielkanoce dla dzieci. W 

przygotowaniu brały również udział dzieci.
➢ W imieniu mieszkańców dziękuję za postawienie ośmiu nowych lamp w Wyszeborzu.
➢ Mieszkańcy proszą o zamontowanie lampy na słupie przy bolku 12A.
➢ Ogrodzenie na placu zabaw wymaga naprawy (wymiana 2 słupków).

Radna Daria Stasiak: zapraszam Państwa na Dni Wyszewa. Impreza odbędzie się w dniu 4 maja o godz. 12.00 
na placu rekreacyjnym w Wyszewie. Impreza poświęcona jest historii naszego Sołectwa.

Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo: proszę o remont parkingu przy przychodni w Manowie. Stan jego 
jest tragiczny (dziury, kałuże, wystająca studzienka).

Radny Konstanty Dańczak: czy zostało wysłane pismo do GDDKiA w sprawie skrętu i oznakowań w 
Kretominie.

I przerwa – 838 - 910

Ad. II. 1. Obchody Międzynarodowego Dnia Ziemi w Gminie Manowo - XIX Edycja Gminnego 
Konkursu Ekologicznego i stan ochrony środowiska

Na wstępie dzieci z Przedszkola Samorządowego w Rosnowie wystąpiły w przedstawieniu o tematyce 
ekologicznej pt. „O przyrodę dbamy, bo bardzo ją kochamy”.

II przerwa – 925 - 935

Po przerwie przystąpiono do ogłoszenia wyników XIX Edycji Gminnego Konkursu Ekologicznego.
Głos zabrał Wojciech Poprawski – pracownik ds. ochrony środowiska UG: Panie Wójcie, Panie 
Przewodniczący, Wysoka Rado, Zaproszeni Goście - 22 kwietnia przypadał Międzynarodowy Dzień Ziemi. 
Dzień Ziemi to nazwa akcji, która prowadzona jest corocznie, a jej celem jest promowanie postaw 
proekologicznych w społeczeństwie. Korzenie Dnia Ziemi sięgają lat 70-tych, pierwszy raz Dzień Ziemi 
ogłoszono w 1970 w San Francisco. Od 1990 roku Dzień Ziemi nabrał rangi Międzynarodowego Dnia Ziemi i 
od tego też roku obchodzony jest w Polsce.
W naszej Gminie Dzień Ziemi obchodzony jest w sposób szczególny po raz 19 – stąd też dzisiejszy uroczysty 
charakter Sesji Rady Gminy. Gmina Manowo oprócz działań inwestycyjnych mających na celu dbanie o 
środowisko naturalne prowadzi także akcje edukacyjne promujące proekologiczne zachowania wśród 
najmłodszych mieszkańców. W przedszkolach na terenie gminy prowadzony jest program „Ekomalowanka”, 
który promuje kreowanie prawidłowych postaw dziecka i proekologicznych zachowań wobec przyrody i 
środowiska. Dzisiejsza inscenizacja w wykonaniu dzieci z przedszkola w Boninie była tego przykładem.
Z okazji Dnia Ziemi na terenie gminy w dniu 8 maja odbędzie się IX Regionalna Akcja pn. „Sprzątamy wokół 
naszych jezior i rzek”. Z okazji Dnia Ziemi organizowana jest także XIX Edycja Gminnego Konkursu 
Ekologicznego. Prace o tematyce ekologicznej dzieci z przedszkoli i szkół w gminie Manowo są dzisiaj 
prezentowane, a ich coraz większa ilość z roku na rok cieszy nas niezmiernie. W tegorocznej edycji Gminnego
Konkursu Ekologicznego szczególną uwagę zwrócono na problem energii ze źródeł odnawialnych. Komisja 
Konkursowa nagrodziła 14 prac w kategoriach:
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• prace plastyczne dla wychowanków przedszkoli i uczniów szkół podstawowych klasy I-III w 
kategorii „Ekomalowanka” i „Plakat ekologiczny” klasy IV - VI – nagrodzono 12 prac;

• praca fotograficzna dla uczniów gimnazjum „Przyroda Gminy Manowo w obiektywie” – 
nagrodzono 2 prace. 

Następnie Wójt Gminy oraz Przewodniczący Rady Gminy o wręczyli laureatom nagrody w poszczególnych 
kategoriach: 

1. PRACE PLASTYCZNE 
„Ekomalowanka” forma dowolna, Przedszkole

Zajęte miejsce Imię i nazwisko Przedszkole
I miejsce Wiktoria Wieczorek Rosnowo
II miejsce Kamila Szejbach Bonin
III miejsce Zofia Kulas Rosnowo
wyróżnienie Maja Godula Bonin
wyróżnienie Aleksandra Nowak Bonin
wyróżnienie Tymoteusz Rybaczek Rosnowo
Wyróżnienie Gabriela Hołub Rosnowo

2. „Ekomalowanka” forma dowolna, Szkoła Podstawowa klasy I-III 

Zajęte miejsce Imię i nazwisko Szkoła
I miejsce Łucja Rybaczek SP Rosnowo
II miejsce Dżesika Gorgol SP Rosnowo
III miejsce Nikola Zawartowska SP Rosnowo

3. Praca plastyczna – Plakat: „Propagujemy odnawialne źródła energii”, Szkoła Podstawowa klasy IV-VI

Zajęte miejsce Imię i nazwisko Szkoła
I miejsce Wiktoria Remplakowska SP Rosnowo
IΙ miejsce Lidia Kozłowska SP Rosnowo

4. Praca pisemna – „Zmniejszanie zużycia energii z paliw kopalnych,  – zastosowanie w każdym domu”, 
Szkoła Podstawowa klasy IV-VI 

              Prace nie wpłynęły

5. PRACA FOTOGRAFICZNA 
„Przyroda Gminy Manowo w obiektywie”

Zajęte miejsce Imię i nazwisko Szkoła
I miejsce Katarzyna Morawiec Gimnazjum Manowo
II miejsce Magdalena Hawraniak Gimnazjum Manowo

Ad. II. 2. Sprawozdanie finansowe za 2013 r. z działalności spółki Elektrociepłownia Rosnowo
Sprawozdanie przedstawił Robert Murii – Prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo. Sprawozdanie stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.

Ad. II. 3. Informacja z realizacji Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi
Informację z realizacji Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi przedstawiła Dorota Zwiefka – 
inspektor ds. promocji i rozwoju gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.
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Bogumiła Wasilewska – prezes Zarządu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej: my współpracujemy z gminą w 
rozdzielaniu funduszy dla innych organizacji. 

Ad. II. 4. Podjęcie uchwał w sprawie:
a) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków dla

przedsiębiorstwa wodociągowo-kanalizacyjnego PPU „HYDRONIKA” z siedzibą w 
Koszalinie,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu 
stałych Komisji Rady Gminy w dniu 17 kwietnia 2014 roku. Wystąpiłbym z wnioskiem o 
niepodejmowanie tej uchwały lub przesunięcie jej w czasie, aby opracowano harmonogram prac, 
ale Wójt podjął działania i rozmowy, na podstawie których z różnych względów powinniśmy 
przyjąć tę uchwałę. Proszę p. Wójta o przybliżenie nam tych spraw. 

Wójt: uchylanie się od podjęcia tej uchwały moim zdaniem powoduje to, że my tj. Rada i Wójt 
podpisujemy się pod tym, że tam dalej może śmierdzieć. Przychód miesięczny operatora z tej 
działalności wynosi ok. 41.000 zł. Jeśli weźmiemy pod uwagę 5 etatów, zakup energii 
(przestarzały sprzęt, który pobiera bardzo dużo energii), podatki – to dla firmy niewiele zostaje. 
Taki stan rzeczy nie powinien dłużej istnieć. Niezależnie od tego czy operatorem będzie 
Hydronika, czy Elektrociepłownia, i wystąpi do banku lub funduszu o środki, to będzie musiał 
wykazać się zdolnością finansową. Biorąc pod uwagę dyskusję na posiedzeniu Komisji dotyczącą 
zbyt wysokiej podwyżki i propozycji Rady o obniżenie jej do kwoty 11,95 zł, stawka została 
wynegocjowana na 11,94 zł. Wpływy Hydroniki będą mniejsze o 4955 zł. Rocznie, z tytułu 
podwyżki wpływy będą większe o kwotę ok. 150.000 zł w skali roku, która musi być 
przeznaczona na inwestycje. Uważam, że lepiej dla mieszkańców Rosnowa teraz zapłacić 11,94 
zł, niż za rok płacić np. 18 zł. Jak to upadnie, to nie będzie ratunku. Gdyby taki stan zaistniał, to 
prawdopodobnie my, jako gmina musielibyśmy podjąć natychmiastowe działania. Jest jeszcze 
możliwość uratowania tego. Kotłownia w Rosnowie w momencie przekazywania również była w 
beznadziejnym stanie. Podobna sytuacja jest z infrastrukturą związaną z oczyszczalnią ścieków. 
Uważam, że 150.000 zł, to kwota dzięki której będzie można ubiegać się o pożyczkę po przejęciu 
przez Spółkę tej infrastruktury. Pożyczka w granicach 400.000 – 500.000 zł spowoduje to, że 
będzie można zmodernizować infrastrukturę. My tą uchwałą zabezpieczymy rentowność i spłatę 
tego kredytu. Pan Przewodniczący zapytał mnie wczoraj, co będzie, jak podejmiemy uchwałę, a p.
Kmita nic nie zrobi. Będziemy na ten temat rozmawiali z p. radcą prawnym. Będę chciał na 
majową sesję zaprosić p. Kmitę do przedstawienia koncepcji poprawienia sytuacji. Znajdziemy 
sposób z pomocą radcy, aby szybko rozwiązać obecną umowę z Hydroniką. Szanowni Państwo, 
nie możemy udawać, że niczego nie widzimy, bo sprawa jest bardzo poważna. Nikt nie chce w 
smrodzie mieszkać. Samorząd często musi podejmować trudne decyzje, a ta uchwała należy do 
tych trudniejszych, ponieważ bezpośrednio uderza w mieszkańców. Ja się tego nie obawiam, bo 
każdemu potrafię wytłumaczyć powód takiego stanu rzeczy. Umowy, które były spisane z 
Hydroniką wiele lat temu były bardzo korzystne dla Hydroniki – przez lata nie była naliczana 
amortyzacja ani kotłowni, ani oczyszczalni ścieków. 
Stawka za wodę: było netto 2,87 – po negocjacjach 2,63; brutto 2,84
Stawka za ścieki: było netto 9,21 – po negocjacjach 8,43; brutto 9,10
Łącznie – 11,94
Apeluję do Rady o przyjęcie tej uchwały. Jednocześnie poczynimy wszelkie starania, aby te 
pieniądze w całości były inwestowane w infrastrukturę przesyłową i w oczyszczalnię ścieków.

Radny Leszek Kondrat: jeśli ktoś nie ma wodomierza, to jaka stawkę płaci?

Wójt: płaci ryczałtem. My proponujemy wszystkim, aby przechodzić z ryczałtu na liczniki. 
Pierwszy licznik zakłada gmina. Niektórzy unikają tego sposobu rozliczania. Doświadczenia 
pokazują, że pobór wody według licznika jest mniejszy od ryczałtu.

Radny Leszek Kondrat: proszę, aby na temat tej uchwały wypowiedzieli się radni z Rosnowa.
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Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: my otrzymaliśmy kserokopię części kalkulacji dotyczącej 
stawki przedstawionej przez Hydronikę?

Jan Prus – Przewodniczący Rady: tak, do wglądu jest całe opracowanie sporządzone przez 
Hydronikę, dotyczące taryf zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania 
ścieków. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: czy jest tam zapisane, kto pokrywa różnicę między 
wodomierzem indywidualnym i głównym?

Jan Prus – Przewodniczący Rady: nie czytałem.

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: p. Wójcie, była burzliwa dyskusja na posiedzeniu Komisji.
Mówiłam o uzasadnieniu do tej uchwały, że jest zbyt wąskie. Mówił Pan o konieczności wymiany
kolektora i o niezbędnych pracach, które należy wykonać. W związku z tym proponowana jest ta 
wysoka podwyżka. W uzasadnieniu uchwały nie zmieniło się nic – nie ma informacji, że będą 
przeprowadzane jakieś inwestycje. Tego nadal brakuje w uchwale. Niejednokrotnie p. Grażyna 
Góral wnosiła, aby uzasadnienia do uchwał były wyczerpujące. Brakuje mi w tej uchwale zapisu, 
że wzrost stawki podyktowany jest również koniecznością wymiany kolektora i wykonania innych
robót. 
Wójt: przepraszam, macie Państwo rację. Jest to błąd ze strony urzędu, bo zajęliśmy się tylko 
częścią merytoryczną. Zostanie Państwu przesłane e-mailem uzasadnienie i będzie to ujęte. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: jeśli to zostanie zapisane, to mamy argument.

Wójt: zanim wyślemy uchwale do Wojewody, będzie to ujęte w uzasadnieniu. Uważam, że te 
środki muszą bezwzględnie być przeznaczone tylko na inwestycje – te najpilniejsze. Będzie to 
uzupełnione. 

Radny Janusz Sałek: Panie Wójcie, czy podejmie Pan jakieś kroki w celu zapobieżenia 
przywożenia ścieków z beczkowozów na oczyszczalnię?

Wójt: będzie to wykonane – podobnie jak w Boninie. Do czasu, kiedy ta infrastruktura nie będzie 
funkcjonowała normalnie, nie będzie dowożenia.

Jan Prus – Przewodniczący Rady: ja po posiedzeniu Komisji przemyślałem tę sprawę i byłem na 
początku przeciwny podjęciu tej uchwały lub by został przedstawiony szczegółowy harmonogram
prac do wykonania. Po rozmowach z p. Wójtem zaczęło się coś dziać i mam nadzieję, że to 
zostanie wykonane. Potraktowaliśmy tę sprawę po macoszemu, bo można było w tym kierunku 
wcześniej jakieś działania podjąć. Jest obietnica, że do lipca zostanie wykonana pierwsza część 
robót, które pozwolą na wyeliminowanie smrodu. Te zapewnienia spowodowały, że zmieniłem 
zdanie. Jest to też z korzyścią dla mieszkańców. Jest to bardzo trudna sprawa, ale należ spróbować
i podjąć w tym kierunku jakieś działania. 

Robert Murii – Prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: proszę, aby z uzasadnienia nie 
wynikało, że tą uchwałą przychylimy się do wykonania przez Hydronikę poszczególnych prac, bo 
będzie to podstawą do zaangażowania Hydroniki i realizacji wyznaczonych zadań przez 2 lata. 
Trzeba na to popatrzeć przyszłościowo. Ja przedstawię Państwu plan finansowania i modernizacji 
oczyszczalni. 

Wójt: intencja jest taka, że w uzasadnieniu chcemy wskazać, co należy zrobić – bez wskazywania 
operatora. 

Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: w odpowiedzi na zapytanie p. L. 
Kondrata informuję, że ustawa mówi o ryczałcie w wys. 3,5 m³ na osobę wody nieopomiarowanej
w przypadku braku kanalizacji. Jeśli jest kanalizacja – 3 m³ na osobę. 
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Radny Sławomir Jamka: byliśmy tam we wtorek i wczoraj. Prowadzone są prace zewnętrzne – 
malowanie, konserwacja itd. Zaczęło się coś dziać w przeciwieństwie do lat minionych. Jak 
powiedział p. Przewodniczący, powinniśmy też siebie obwiniać, bo jesteśmy już w radzie kilka lat
i nadal śmierdzi. Podwyżka dla nikogo z nas mieszkańców nie jest mile widziana. Jeśli natomiast 
ma ona służyć tylko inwestycjom, to należy ją przyjąć.

       
       Uchwała otrzymała Nr XLII/279/2014, podjęta została 14 głosami za, przy 1 wstrzymującym się.
       Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

b) wspólnej realizacji inwestycji i przyjęcia od Powiatu Koszalińskiego części zadania 
inwestycyjnego w pasie drogowym drogi powiatowej Nr 3564Z,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu 
stałych Komisji Rady Gminy w dniu 17 kwietnia 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są 
jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XLII/280/2014, podjęta została jednogłośnie.
      Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

c) przyjęcia aktualizacji Programu ochrony środowiska dla Gminy Manowo na lata 2014-2017 
z perspektywą na lata 2018-2021,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu 
stałych Komisji Rady Gminy w dniu 17 kwietnia 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są 
jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XLII/281/2014, podjęta została 14 głosami za, przy 1 wstrzymującm się.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

d) przystąpienia do opracowania Strategii Rozwoju Gminy Manowo na lata 2014 – 2020

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu 
stałych Komisji Rady Gminy w dniu 17 kwietnia 2014 roku. Czy do tego projektu uchwały są 
jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XLII/282/2014, podjęta została 13 głosami za, przy 2 wstrzymujących się.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

Ad. II. 3. Wolne wnioski i informacje

Jan Prus – Przewodniczący Rady:
• Do 30 kwietnia radni mają obowiązek złożyć oświadczenie majątkowe,
• Do wglądu w biurze Rady znajduje się kalkulacja taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 

odprowadzanie ścieków przedłożone przez Hydronikę,
• Wpłynęła opinia RIO w sprawie wykonani budżetu gminy za 2013 rok – pozytywna z uwagami:

◦ zobowiązania wymagalne w wysokości 1.461.937,12 zł – dotyczą wydatków bieżących i 
majątkowych z tytułu niezapłaconych faktur. Na koniec roku budżetowego relacja zadłużenia 
gminy do wykonanych dochodów budżetowych wyniosła 54,96% (nie może przekroczyć 60%).

◦ naruszenie ustaw prawo o ruchu drogowym i ustawy o drogach publicznych. Wpływy z grzywien, 
związane z kontrolą ruchu drogowego wykonano w wys. 1682.191,04 zł. Kwota ta nie została w 
całości przeznaczona na finansowanie zadań wymienionych w art. 20 d ustawy – o drogach 
publicznych. Kwota wydatkowana na drogi wynosi 1.360.493,19 zł. 

 
Wójt: my sobie założyliśmy kiedyś – a w międzyczasie przepisy zostały zmienione – że wszystkie dochody 
netto zostaną przeznaczone na drogi. Ustawodawca  jednak przewidział 100% dochodów z grzywien 
przeznaczyć na drogi. Gdyby wszystkie faktury za drogi zostały zapłacone to ta różnica byłaby znacznie 
mniejsza lub nie byłoby żadnej różnicy. Poprzednie Rady zakładały, że od wpływów za mandaty odliczymy 
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koszty utrzymania Straży Gminnej. Staramy się wywiązać z ustawowego obowiązku, ale życie dyktuje co 
innego. 

Radna Grażyna Góral:  obecny skład komisji mieszkaniowej jest aktualny i uważam, że powinien taki 
pozostać. Jeśli są chętni radni, którzy również chcieliby pracować w tej komisji, to zapraszamy. 

Wójt: wobec tego wycofuję swoją prośbę o powołanie komisji. 

Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: chciałabym uzupełnić informację dotyczącą uwag RIO. To są te 2 
przypadki, natomiast trzy pozostałe sprawy rozliczyli śmy w budżecie prawidłowo – gospodarka śmieciowa, 
ochrona środowiska, wpływy z alkoholi. 

Ad. II. 4. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
• Jeśli chodzi o lampy – my pamiętamy o wszystkich potrzebach. Tam, gdzie można, tzn. bez 

wykonywania dokumentacji (np. w Wyszeborzu, w Wyszewie) to staramy się to robić dosyć szybko i 
sprawnie. Będziemy starali się realizować sukcesywnie wszystkie zgłoszenia w zakresie lamp. 
Większość tych prac wykonuje p. Radosław Michalski, ale musimy za te prace zapłacić. Priorytetem 
będą te lampy, gdzie chodzi wyłącznie o oprawę. Gorzej wygląda sytuacja, kiedy trzeba wykonać 
dokumentację. 

 
➢ J. Czerwiak:

• Lustro drogowe w Grzybnicy – sprawdzimy tę sprawę.
➢ J. Hawraniaka:

• Place zabaw – będzie zrobiony przegląd i konserwacja placów zabaw. Orlik w Boninie również. 
Uwagi proszę przekazywać na bieżąco.   

➢ G. Góral:
• Mieszkanie w drogówce – toczy się postępowanie, 22 maja będzie rozprawa. 

➢ M. Kuźniarskiego:
• Postawienie znaku ograniczającego prędkość do 30 km/h na drodze od urzędu w kierunku lasu – 

jest to uzasadnione. Kiedyś był taki znak, my go odnowimy.
➢ A Sokalskiego:

• Postulaty z zebrania wiejskiego – było ich bardzo dużo. Większość dotyczyła Generalnej Dyrekcji
Dróg Krajowych i Autostrad. Zostały one przekazane kierownikowi. Otrzymaliśmy odpowiedź na 
piśmie, że postulat p. Grażyny Góral (lewoskręt) będzie w maju zrealizowany, ponieważ będą 
malowane znaki poziome. Dotyczy to również prawoskrętu w Kretominie. Jeśli chodzi o znak 
świetlny w Kretominie, to jesteśmy umówieni z p. P. Teteryczem – szefem prewencji ruchu 
drogowego, który będzie wnioskował o przesunięcie tej tablicy i o umiejscowienie znaku. Jeśli 
chodzi o Wyszewo, to nie dostaliśmy odpowiedzi. 

➢ D. Stasiak:
• Remont dróg – po zakończeniu inwestycji wykonawca ma obowiązek przywróć teren do stanu 

poprzedniego. Po rozmowie z dyrekcją dróg powiatowych mamy nadzieję, że uda nam się ten 
odcinek drogi zrobić albo wykorzystamy destrukt i zrobimy tę drogę we własnym zakresie. 

➢ B. Zmudy-Trzebiatowskiej:
• Szczury – pierwszy raz się z tym spotkałem. Sądziłem, że po termomodernizacji tej części 

ciepłociągów i likwidacji kanałów szczury się wyniosły.  
➢ D. Sapilaka:

• Drogi gminne – musimy pozyskać destrukt. p. A. Drop zezwolił nam na wykorzystanie destruktu 
należącego do Nadleśnictwa do załatania dziur. 

• Znaki z numerami posesji – podejmiemy działania po powrocie p. R Osmulskiej, a jeśli będzie to  
dłuższa nieobecność, to sami podejmiemy wykonanie tablic.

➢ T. Mikulskiego: 
• Plac zabaw, lampy – jak wcześniej powiedziałem, będą wykonane przeglądy placów zabaw. 

Lampy zostaną uzupełnione.
➢ J. Bieruta:
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• Plac przed ośrodkiem zdrowia w Manowie – jest to bardzo ważna sprawa. My nie chcemy tych 
studzienek obniżać. Na ułożenie dywaniku potrzebna byłaby kwota ok. 15.000 zł. Różnica między
betonem, a wysokością studzienek jest odpowiednia do położenia nawierzchni. Musimy się 
jeszcze na jakiś czas wstrzymać z tymi pracami, chociaż wiemy że remont jest tam bardzo 
potrzebny. 
Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji: takie remonty wykonuje p. 
Bernacki. Moglibyśmy domówić się z nim w sprawie wykonania tych prac i płatności. 
Wójt: taka inicjatywa wyszła ze strony urzędu. Pan Bernacki jest bardzo sympatycznym 
człowiekiem i udziela się dla Bonina. Droga prowadząca do zakładu p. Bernackiego jest w bardzo 
złym stanie i ujęliśmy ją w ZIT. W ramach ZIT można realizować drogi służące do rozwoju 
przedsiębiorczości. 

Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo: mieszkańcy pytają o gazyfikację Manowa i możliwość złożenia 
wniosku. 

Wójt: wnioski są w urzędzie. Można je składać bezpośredni w firmie. 102 osoby zadeklarowały założenie 
gazu w Manowie. Po półtora roku okazało się, że tylko 47 osób złożyło wnioski. W Cewlinie na początku była
podobna sytuacja. Możemy zaprosić na sesję przedstawiciela gazowni, aby nas poinformował o planach firmy.

Radna Grażyna Góral:  może należały wywiesić informację na tablicach ogłoszeń – przypomnieć 
mieszkańcom, że mogą takie wnioski składać do urzędu lub zakładu gazowniczego. 

Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji udzielił odpowiedzi na interpelacje radnego J. 
Hawraniaka:

• pojadę dzisiaj do p. Maksymiuka. Obiecał, że jak się ustabilizuje grunt, wyrówna teren i posieje trawę.

Wójt: do połowy maja ten teren ma być zrekultywowany i zasiana trawa. 

Ad. II.5. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął obrady XLII Sesji Rady 
Gminy Manowo.

Protokołowała:
Anna Drabik
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